



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الانسانية
قسم التاريخ

لبنانُ والمشاريعُ الغربيةُ وأحلافُها في المنطقة العربية

١٩٥٨ – ١٩٥٠

سونيا عبدالسلام عطية البدراني

رسالة ماجستير
التاريخ/تاريخ حديث

بإشراف
الأستاذ

الدكتور فتحي عباس خلف الجبوري

المستخلص بلغة الرسالة

تناولت الرسالة "لبنان والمشاريع الغربية وأحلافها في المنطقة العربية 1950 – 1958"، عُدَّت المدة الواقعة ما بين عام (1950 - 1958) من الفترات المهمة في تاريخ لبنان المعاصر، التي شهدت أحداثاً سياسية كثيرة، كان لها دور كبير على طبيعة الأوضاع السياسية الداخلية في لبنان وفي تغيير سياسية لبنان على الصعيد الخارجي، ولاسيما من خلال توجهها نحو الغرب ومشاريعه، بعد ان شهدت منطقة المشرق العربي منذ عام 1949، حدوث أخطاء في السياسة البريطانية، فاقمته حالة النزاع العربي – الاسرائيلي، واستغلال الاتحاد السوفيتي لمشاعر الكبت لدى العرب للانتقام من (إسرائيل)، وهو ما دفع بالولايات المتحدة الأمريكية بالتركيز على سياسة ملئ ذلك الفراغ من خلال تبنيها سياسة الأحلاف والمشاريع الغربية، التي تجسدت في طليعتها التصريح الثلاثي الذي هدفت منه تحويل (إسرائيل) إلى دولة مقبولة من قبل العرب، مع عدم إجراء أي تغيير في حدود ذلك الكيان، وتطوير أية محاولة عربية للاتصال مع الاتحاد السوفيتي طلباً للسلاح

اشتملت الدراسة على تمهيد وأربع فصول، فضلاً عن مقدمة وخاتمة احتوت أبرز النتائج التي توصلت إليها الباحثة، وقائمة ملاحق ومصادر.

جاء التمهيد بعنوان: "لبنان في اهتمامات السياسة الغربية 1946 – 1949"، في حين جاء الفصل الأول: بعنوان: "موقف لبنان من الاحلاف والمشاريع الغربية 1950 – 1951 وأثارها السياسية والعسكرية والاقتصادية"، ضم الفصل ثلاث مباحث رئيسة، تناول المبحث الأول منها، التصريح الثلاثي ايار مايو 1950 الموقف اللبناني منه، فيما تناول المبحث الثاني برنامج النقطة الرابعة من حيث إعلانه وطبيعته وأهدافه وأثره على لبنان وتصديق الحكومة اللبنانية عليه وتنفيذه، فيما سلط المبحث الثالث الضوء على الموقف اللبناني من برنامج النقطة الرابعة، والذي شمل على الموقف الرسمي وغير الرسمي، وجاء **الفصل الثاني بعنوان: "لبنان ومشاريع الدفاع عن الشرق الأوسط تشرين الأول 1951 – كانون الثاني 1952"،** اشتمل الفصل على مبحثين سلطت الضوء عن موقف لبنان من مشروع قيادة الشرق الأوسط 1951 ونشاط السياسة الغربية في منطق الشرق الأوسط ومواقف الدول العربية والموقف الرسمي غير الرسمي اللبناني منه، بينما ركز المبحث الثاني على موقف لبنان من منظمة الدفاع عن الشرق الأوسط 1952، والمتغيرات السياسية على الساحة العالمية والعربية وأثرها في تأسيس ذلك المشروع، والموقف اللبناني الرسمي وغير الرسمي منه.

أما الفصل الثالث فجاء بعنوان: "الموقف اللبناني الرسمي والشعبي من حلف بغداد 1955"، والذي قسم إلى ثلاث مباحث رئيسة: تناول المبحث الأول منها المتغيرات السياسية وأثرها في توجه لبنان نحو سياسة التحالفات الغربية 1952 – 1953، بينما تطرق المبحث الثاني إلى سياسة لبنان تجاه حلف بغداد وتداعياته على الأوضاع الداخلية للبنان 1955 – 1956، أما المبحث الثالث فوضح موقف لبنان من حلف بغداد وشمل المواقف اللبنانية الرسمية وغير الرسمية الحزبية والصحفية والشعبية منه.

في حين جاء الفصل الرابع بعنوان: "مشروع أيزنهاور 1957 والموقف اللبناني منه"، والذي تضمن على ثلاث مباحث رئيسة هي: تناول المبحث الأول منها البواكير الأولى لقيام مشروع أيزنهاور 1957، وتطرق المبحث الثاني على المواقف اللبنانية من مشروع أيزنهاور، من خلال التعرف على طبيعة المواقف الحزبية والشعبية والصحافة اللبنانية من مشروع أيزنهاور، في حين ركز المبحث الثالث على تطبيق مشروع أيزنهاور في لبنان وتداعياته على السياسة الداخلية حتى عام 1958، تناول الفصل بمجمل مباحثه مشروع أيزنهاور وظروف قيامه وطبيعته، وطبيعة المواقف اللبنانية الرسمية والحزبية والشعبية منه،

وصولاً إلى تداعيات تطبيق مشروع ايزنهاور على السياسة الداخلية اللبنانية حتى عام 1958. كشفت المشاريع الغربية والأحلاف العسكرية التي نفذتها الدول الغربية في الشرق، ميول الرئاسة اللبنانية نحو الغرب والتحالف معه، وإنها أعطت الوعود لبعض الدبلوماسيين الغربيين بأنها ستقف معهم مهما كلف الأمر إذا ما وقعت حرب بين الدول الغربية والاتحاد السوفيتي.

Abstract

The period between (1950-1958) was considered one of the important dates in the contemporary history of Lebanon, which witnessed many political events, which had a major role in the nature of the internal political situation in Lebanon and in changing the Lebanese policy on the external level, especially through its orientation towards the West. And his projects, which began with the end of World War II, as Lebanon soon began to open up politically towards the West and work to strengthen its relations with them, amidst the many attempts that were made by Lebanese officials to drag Lebanon into entering those Western alliances and projects, which continued until 1957,

Proceeding from all of this, the question of the reason for choosing the subject of the Study Tagged: **“Lebanon and Western Projects and Their Alliances in the Arab Region 1950-1958”**, comes in subjective reasons that were determined in the researcher's desire to write and work on it, given the novelty of the topic and its importance because it covered an important aspect of Lebanon's contemporary history during the Cold War phase and the attraction of Arab and even international politics to two groups during that period. The war, as well as objective reasons that enabled the researcher to obtain important sources, especially a number of British and American documents.

The study began in 1950, the year that witnessed the launch of the idea of the first Western project, represented by the tripartite declaration project and the fourth point program project, which were proposed by President Truman, and the study stopped until 1958, which witnessed the emergence of the last Western project adopted by the United States of America in the Arab region, which Project Eisenhower - Eisenhower Doctrine.

- The preface came under the title: “Political Changes in Lebanon 1946-1950.” In the first chapter came: “Lebanon’s Position on Western Alliances and Projects and Their Political, Military, and Economic Effects on Lebanon’s Conditions from 1949-1952.

- As for the second chapter, it was entitled: "Lebanon was affected by the policy of Western alliances through the Baghdad Pact 1952-1956.

- As for the third chapter, it was entitled: "The Eisenhower Project 1957 and the Lebanese Position on It.

Since 1949, the Middle East region has witnessed errors in British policy, exacerbated by the state of the Arab-Israeli conflict and the Soviet Union's exploitation of the feelings of repression among the Arabs to take revenge on the Zionist entity, which prompted the United States of America to fill that vacuum and adopt the tripartite declaration project.

Lebanon's adoption of the Fourth Point Program came in view of the program's significant contribution to the development of the economic side, especially agricultural and industrial, as well as the provision of loans and funds with its interest in the commercial and health aspects, which attracted Lebanon and made it revolve through it in the orbit of American politics.

The era of President Beshara Al-Khoury witnessed a deterioration in the administrative, political and social conditions, which eventually led to Camille Chamoun assuming the presidency of the Republic, who was quick to establish his rule by following the policy of inclination towards the West and the projects of Western alliances, especially the Baghdad Pact and the Eisenhower project, which led to the formation of a strong opposition against wisdom.

The Eisenhower principle constituted a new episode of the Cold War between the western and eastern blocs, through the endeavor of the United States of America and the Soviet Union to contain the largest number of countries in the world within their scope and make them from the Arab region subservient to their influence in an attempt to encircle each other, and despite that principle they did not It was the first of them, but it differed from the projects that preceded it by the inevitability of implementation in its political, economic and military aid programs, which prompted Lebanon not to adopt it and engage in it.

University of Mosul

College of Education for Humanities

Department of History



Lebanon and Western Projects And Their Alliances in The Arab Region 1950 – 1958

Sonia Abdel Salam Attia Al Badrani

Master Thesis

History/Modern History

Supervised by

professor

Dr. Fathi Abbas Khalaf Al-Jubouri

2023 AD

1444 AH